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MÓN SANITARI

La regulació 
de la 
indicació de 
medicaments 
per part 
d’infermeria
A mitjan 2017, la Generalitat va obrir un 
tràmit de participació ciutadana per a una 
consulta pública prèvia a l’elaboració d’un 
projecte de decret pel qual volen regular 
les condicions i les normes d’organització 

per a l’exercici de la indicació, ús i auto-
rització de dispensació de medicaments i 
productes sanitaris d’ús humà per part de 
les infermeres i els infermers. El termini per 
presentar aportacions es va tancar el 10 de 
setembre de 2017.

El Consell de Col·legis de Metges de Cata-
lunya (CCMC) va presentar al Departament 
de Salut el setembre de 2017 les seves apor-
tacions i consideracions en relació amb la 
futura regulació. En el document s’assenya-
laven els punts bàsics de les aportacions 
que els Col·legis de Metges de Catalunya 
van fer al Departament de Salut i s’advertia 
que, malgrat els esforços per trobar una so-
lució legal basada en l’acord entre professi-
onals, no es reflecteixen en la futura norma 
aspectes que, des del col·lectiu mèdic, es 
consideren fonamentals per garantir la se-
guretat clínica dels pacients i, si escau, la 

seguretat jurídica dels professionals.
El CoMB i el CCMC considerem que la in-
dicació de qualsevol medicament, estigui 
o no subjecta a prescripció mèdica, reque-
reix una formació bàsica i també especí-
fica degudament acreditada per part del 
professional responsable. En el cas dels 
medicaments que no requereixen prescrip-
ció mèdica, cal considerar que, si bé són 
fàrmacs publicitats i de lliure disposició al 
mercat farmacèutic, la indicació per part 
d’un membre de l’equip assistencial és un 
acte sanitari que es produeix en el marc del 
treball en equip i dins d’un centre sanitari i 
que sovint s’adreça a pacients amb comor-
bilitat i polimedicació. La indicació de qual-
sevol medicament ha de quedar, a més, 
recollida a la història clínica del pacient, 
juntament amb el motiu de la indicació. 

Jaume Sellarès  Vicepresident del CoMB

La situació  
als serveis  
d’urgències 
Cal avançar cap a un model 
d’atenció integral que garanteixi 
una assistència de qualitat en el 
domicili i que permeti reservar 
l’opció de l’hospitalització als 
casos greus i complexos, així com 
reforçar de manera específica 
l’apoderament de l’atenció primària 
i dotar-la de més recursos. 

El Consell de Col·legis de Metges de Cata-
lunya (CCMC) i el sindicat Metges de Ca-
talunya (MC) van mantenir una reunió, el 
gener de 2017, on, entre d’altres temes que 

afecten la professió, van abordar la situació 
de saturació extrema als serveis d’urgèn-
cies dels hospitals, a l’atenció primària i al 
sector sociosanitari arran de l’arribada de 
l’epidèmia de grip. Els representants de les 
dues entitats van compartir la seva preo-
cupació per una situació que posava nova-
ment en evidència que el problema ve de 
lluny i que els serveis d’urgències fa anys 
que treballen al límit. 

En un comunicat conjunt, els representants 
dels metges afirmaven que l’infrafinança-
ment crònic de la sanitat, les retallades 
pressupostàries dels últims anys i l’ofec 
econòmic que pateix la Generalitat han su-
posat una gran pèrdua de recursos humans 
i d’inversions. A més, l’actual model assis-
tencial no s’ha adaptat als canvis sociode-
mogràfics dels últims anys i, en especial, a 
l’increment progressiu del nombre de pa-
cients crònics. Segons l’anàlisi del CCMC 

i MC, cal avançar, doncs, cap a un model 
d’atenció integral que garanteixi una assis-
tència de qualitat en el domicili i que per-
meti reservar l’opció de l’hospitalització als 
casos greus i complexos. De la mateixa ma-
nera, cal també reforçar de manera espe-
cífica l’apoderament de l’atenció primària i 
dotar-la de més recursos perquè pugui te-
nir més capacitat resolutiva i col·laborar es-
tretament amb la resta de nivells assisten-
cials i amb els serveis socials i comunitaris. 

En aquest mateix sentit, cal insistir que la situa-
ció de col·lapse i saturació dels serveis d’ur-
gències no era conjuntural per la presència 
de la grip. S’haurien de modificar urgentment 
els actuals models estructurals i d'organització 
perquè s'adaptin a les necessitats d'una pobla-
ció diferent de la que teníem fa uns anys. 

Magda Campins Vocal de la Junta de Govern 
Antoni Trilla Vocal de la Junta de Govern




